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محــلات منطقــه مــا : رازى، اســتاد يوســفى   
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حجاب، ايثارگران، امام هادى(ع) ، خاتم الانبياء (ص)

شهرآرا

 توزيع 300 بسته 
بهداشتى بين جانبازان 

از ابتـدای امسـال و بـه همت 
کارکنان بسـیجی شـهرداری

از ۳۰۰  بیـش   ، منطقـه ۱۰ 
شـامل  بهداشـتی  بسـته 
ماسـک،  ماننـد  اقلامـی 

دسـتکش ومایـع ضدعفونـی تهیـه و در بیـن جانبـازان 
شـد. توزیـع   ۱۰ منطقـه  در  سـاکن 

این اقدام با هدف جلوگیری ازگسترش ویروس کرونا
در بین جانبازان ساکن در منطقه و خانواد ههای آ نها

صورت گرفت. 

براســاس آمارهای 
منتشر شده از سوی 
ســازمان بهداشت 
جهانــی و  وزارت 
بهداشــت، مغازه ها 
سومین جایی هستند 
که احتمــال انتقال 
ویروس کرونا در آن بالاســت. چــون هم تجمع 
بدون فاصلــه ایمن در مغازه ها بالاســت و اینکه 
اجناس داخل قفسه ها بارها و بارها از سوی مردم 
لمس می شــود که باعث انتقال ویروس به دیگر 
افراد می شــود. به همین دلیل بود که در روزهای 
ابتدایی شــیوع کرونا در ایران، به غیر اصناف مهم 
مثل نانوایــی و ســوپرمارکت و... مابقی تعطیل 
اعلام شدند و همان هایی هم که به حُکم ضرورت 
فعال بودند، بــه رعایت قراردادهای بهداشــتی 
سفت و ســختی مثل دسترسی نداشــتن مردم به 
کارت خوان، جلوگیری از ورود و تجمع در واحد 
صنفی و الزام مردم به رعایت فاصله ایمن در جایی 
نظیر نانوایی ها مجبور شدند. رعایت نکردن این 

قراردادها مساوی بود با تعطیلی واحد صنفی. 
به گــزارش شــهرآرامحله، داده هــای وزارت 
بهداشت در ســایت ماسک نشــان می دهد که 

قاسم آباد در مشهد اســت یکی از مراکز پُرخطر 
در شهر مشهد که وضعیت برخی از محله هایش 
مثل لشــکر، حجاب، شــاهد و... از نظر میزان 
شیوع کرونا و تعداد بیماران کرونایی قرمز است 
و شــرایط چندان مســاعدی ندارد. قرمز بودن 
وضعیت محلات قاســم آباد و ضرورت رعایت 
مسائل بهداشتی از سوی اصناف که مردم بیشتر از 
هرجای دیگری با آن ها سروکار دارند،  باعث شد 
که اعضای شورای اجتماعی محله ایثارگران برای 
اولین بار در بین محلات شهر مشهد از اصنافی که 
در پیشگیری از کرونا فعال هستند و قراردادهای 

بهداشتی را مو به مو اجرا می کنند، تقدیر کنند. 
ریحانــه شــاپوری، نماینــده جوانان شــورای 
اجتماعی محله ایثارگران و ایده پرداز این طرح، 
با اشاره به اینکه وضعیت رعایت مسائل بهداشتی 
مربوط به کرونا در میان برخی از اصناف فعال در 
محله ایثارگران خوب نبوده اســت، بیان کرد: ما 
در گام اول و براساس وظیفه اجتماعی که داریم، 
 از همه اصناف 

ً
به صورت نامحســوس، تقریبــا

فعال در محدوده ایثارگران بازدید کردیم تا ببینیم 
آیا مسائل بهداشــتی برای شیوع کرونا را رعایت 
 برای جانِ مردم ارزشــی 

ً
می کننــد یا نه؟ و اصلا

قائل هستند؟ متأسفانه وضعیت بهداشتی اصناف 

و اجرای قراردادهای وزارت بهداشــت به هیچ 
عنوان خــوب نبود و صاحبــان برخی از صنوف 
بدون رعایت ساده ترین مسائل بهداشتی مشغول 

فعالیت هستند. 
وی با بیان جزئیات فراینــد انتخاب اصناف فعال 
در پیشــگیری از ویروس کوویــد-۱۹ گفت: از 
میان همــه مغازه های فعال در محلــه ایثارگران، 
که آمار در خــور توجهی دارنــد، تنها حدود ۳۰ 
صنف مختلف قراردادهای بهداشــتی را رعایت 
می کردند. از حداقلی ترین کارها مثل ماسک زدن  
و دستکِش پوشــیدن فروشنده و ضدعفونی کردن 
روزانه و در دســترس نبودن کارتخــوان تا  نصب 
استیکر و برچسب رعایت فاصله ایمنِ یک متری، 
ممانعت مردم از ورود به فروشگاه و محصور کردن 
صندوق برای انتقال نیافتــن ویروس که کارهای 
مهم تر و اساسی تری اســت و کمتر مغازه ای آن را 
انجام می دهد. سیاســت ما در ماجرای تقدیر از 
اصناف برخلاف رویه مرسوم در جامعه تشویقی 

است تا تنبیهی. 
شاپوری ادامه داد: از بین این ۳۰ مغازه، در نهایت 
۸صنف و مغازه دار انتخاب شــدند که از ابتدای 
شیوع ویروس کرونا مسائل و قراردادهای بهداشتی 
را در بالاترین حد ممکن اجــرا می کنند و اهتمام 

با توجه به تاریخچه نامطلوب 
جداره ها یا همان نمای شهری 
در دوره هــای اخیــر در ایران، 
امروزه نگرانی شــدیدی درباره 
کیفیت فضای کالبدی فضای 
شهری وجود دارد. در این میان 
نمای ســاختمان ها در تعریف 
فضای شــهری نقــش مهم و 
سرنوشت ســازی دارند. این تأثیر هم از کمیت جــداره و هم از 
کیفیت آن ناشی می شود. نما جزئی از فضای شهری است و علاوه 
بر اینکه نقش نمایشی دارد و نیاز روانی مالک بنا را به ابراز وجود و 
عرض اندام در فضای عمومی برآورده می کند، هم نقش حفاظتی 
دارد و هم نقش ارتباطی. اما امروز هیچ کس به نما به عنوان جزئی از 
فضای شهری که نقش مستقیمی در زیباسازی شهر دارد، توجهی 
نمی کند و اغلب نماهای ساختمان ها به صورت منفرد و بنا به سلیقه 
شخصی طراحی می شود. این درحالی است که هماهنگی و نظم 
در نمای شهری تأثیر بسزایی در ذهن شهروندان دارند.  تجربه موفق  
نماهای هماهنگ و یکپارچه در حوزه طراحی شــهری، خیابان 
صاحب الزمان و در واقع ابتدای خیابان دانشگاه است که مالک 
خصوصی نداشته و متولی آن شــهرداری است.  بررسی نمای 
شهری در محلات حاشیه بزرگراه آزادی و توس نشان می دهد که 
هیچ هماهنگی و یکپارچگی در نمای شهری وجود ندارد و حتی 
گاهی اوقات برخی از ساختمان های ناموزون و فاقد نما به عنوان 
یک نشانه برای آدرس دادن یا نشانی گرفتن در بین هم محله ای ها 
استفاده می شــود. در حالت اســتاندارد اما بناهای مهم و دارای 
نماهای شاخص به عنوان یکی از نشانه های شهری برای مکان یابی 
استفاده می شود.البته نمای ابنیه، نه تنها در توس که در  کلیه محلات  
حاشیه شهر وضعیتی بغرنج دارد. بسیاری از مالکان در این محله ها 
اصلا پولی برای هزینه نمای ساختمان و طراحی آن  ندارند یا اگر 
هزینه می کنند بنا به سلیقه خودشان و بدون مشورت با معماران 
است. تراکم بالای ساختمانی در این محدوده، باعث شده است که 
ساخت و سازها  مطابق با ضوابط شهرسازی نباشد. از سوی دیگر 
به دلیل بافت مسکونی ارزان قیمت و ساخت و سازهای غیر مجاز، 
سازنده های غیرمجاز به بهانه هزینه های زیاد نماکاری ساختمان، 
در قرارداد به هیچ عنوان به  این ماجرا متعهد نمی شوند و ساختمانی 
زشــت، بد ترکیب و به اصطلاح نیمه تمام به مشــتری تحویل 
می دهد که خود نشــان دهنده نبود استحکام و نداشتن پایان کار
 قانونی از سوی شهرداری اســت چون یکی از الزامات دریافت 
پایان کار بهره برداری و تفکیک اعیان آن از  نمای ساختمان است که 
در حداقلی ترین حالت باید سیمان سفید باشد و  شهروندان  باید 
بدانند که خانه فاقد نما یعنی اینکه آن ساختمان پایان کار ندارد و  فاقد 
استحکام است.رعایت نکردن همین حداقل ها باعث شده است 
که محلات پیرامونی شهر مشهد هیچ نمای زیبایی نداشته باشند 
و از یک آشفتگی و بی نظمی رنج ببرند که در مناطق برخوردارتر 
شهر کمتر شاهد آن هستیم.  امروز هیچ کدام از  خیابان های اصلی 
بولوار توس و بزرگراه آزادی نمای مطلوب و جذابی ندارند که دعوت 
کننده یا شاخص باشد که همین امر باعث می شود کسی رغبت 
به خرید خانه یا زندگی در این محله نداشته باشد و  متأسفانه این 
مسئله در طرح های بالادست اصلا گنجانده نمی شود.به عنوان 
 درباره خیابان امام هادی که به لحاظ 

ً
یک پیشنهاد، می توان مثلا

عملکردی متنوع و سرزنده است، ایده طراحی خیابان امام هادی با 
محوریت منظر شهری را ارائه داد و  مالکانی که قصد بازسازی ابنیه 
در حاشیه این خیابان را دارند، به اجرای نمای یکپارچه و هماهنگ 
با ضوابط مشخص ارائه شده از سوی شهرداری ملزم هستند تا  ریتم 
و توازن مناسبی در طول جداره این خیابان به وجود آورد.البته  باید 
به این نکته توجه داشت که نمای ساختمان و در مقیاس بزرگ تر 
جداره خیابان، در این محله شاید تنها موضوعی است که اصلا 
جدی گرفته نمی شــود! غافل از اینکه روح آدمی به دنبال محیط 
زیبا می گردد و ما در تصویر ذهنی و عینی که از محله داریم، اغلب 
ســاختمان های برهنه ای را به یاد داریم که همگی یا اغتشاشات 
بصری دارند یا نماهای منزجر کننده با آجرهای گری با ملات سیمان 
لابه لای آن. آن هایی هم که نما شده اند اغلب به دلیل توسعه نیافتن 
اصولی در شهرسازی، کیفیت چندانی برای عرض اندام ندارند و 

در محیط کاملا ناپیدا هستند. 

فاجعه اى به نام  نماى ساختمان

توزیع بسته های 
معیشتی

به قلم دوربین

حرف  اول

استادی
خبرنگار شهرآرا محله

اعضاى شوراى اجتماعى محله ايثارگران از اصناف فعال در پيشگيرى از كرونا تقدير كردند

تشويق به جاى تنبيه!

صاحبان
این اصناف
بدون اجبار

اتاق اصناف 
یا اداره
بهداشت
مسائل
بهداشتی
را رعایت
کرده اند

سعید کاووسی
عضو شورای اجتماعی 
محله امام هادی(ع)
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لــه  لز ز ن  ســا مهند
یند مشهد از سوی  می گو
ســل بیضی شــکل 

ُ
دو گ

یچ شــده است  ســاندو
و بافت جدید شــهر هم 
دقیق روی یکی از همین 
گســل ها دارد ســاخته 
می شود. عقل حکم می کند که وقتی خطر زلزله بیخ 
گوشمان اســت، اقدامات پیشگیرانه انجام دهیم که 
ساخت ســوله های مدیریت بحران یکی از آن چند 
صد اقدام است. این سوله ها با به صدا درآمدن زنگ 
خطر زلزلــه، به دلیل وجود تجهیــزات مورد نیاز از 
تلفات انســانی به طرز چشمگیری کم می کنند و در 
آن وضعیت به محل اســکان مردم زلزله دیده تبدیل 
می شــوند. اتفاقی که مشــهدی ها چند سال قبل و 
زمانی که پس لرزه های تمام نشدنی زلزله سفیدسنگ 
دست از سر شهر برنمی داشت، طعم آن را چشیدند  و 
شب را در سوله مدیریت بحران به صبح رسانده اند. 
به گزارش شــهرآرامحله، اســتانداردهای جهانی و 
یند که به ازای هر۵۰ هزارنفر  اسناد کشــوری می گو
جمعیت، باید یک ســوله یا مرکــز مدیریت بحران 
وجود داشته باشــد. این یعنی که منطقه۱۰ مشهد با 
حدود ۳۰۰هزارنفر جمعیت باید ۶ ســوله مدیریت 
 دوتای آن ساخته شده 

ً
بحران داشــته باشــد که فعلا

و به بهره برداری رســیده اســت. یکی ســوله شهید 

عامل در خیابان آیت ا... مشــکینی و دیگری ســوله 
مدیریت بحران راستی در خیابان راستی. آن طور که 
احمد حافظ، شهردار منطقه۱۰، اعلام کرده است، 
عملیات اجرایی ساخت دو ســوله مدیریت بحران 
دیگر در منطقه و در خیابان های شاهد و رفیعی آغاز 
شده و ســوله خیابان شــاهد ۱۰ تاکنون ۲۰درصد 

پیشرفت فیزیکی هم داشته است.
اما علی ضیغمی، کارشناس مسئول مدیریت بحران 
و پدافند غیرعامل شهرداری منطقه۱۰، در گفت و گو 
با شــهرآرامحله با اشــاره به فرایند ۶ماهه جانمایی 
ســوله های مدیریت بحران منطقه گفت: پیدا کردن 
زمین برای ســاخت ســوله مدیریت بحران شرایط 
 باید رعایت شــود. یکی اینکه 

ً
خاصی دارد که حتما

زمین متعلق به خودِ شهرداری باشد، سوله در جایی 
قرار بگیرد که ســاختمان بلندمرتبه ای وجود نداشته 
پتر اختلالی  باشد که در نشست و برخاست هلی کو
ایجاد نشــود، این مــکان نباید نزدیک تأسیســات 
شرکت گاز باشد و در طرح های تفصیلی کاربری غیر 
از آن نداشته باشد. ما در شــهرداری منطقه۱۰ با در 
نظر گرفتن همه این شرایط و بررسی زمین های بسیار 
زیادی که در منطقه برای این کار وجود داشت، طی 
یک فرایند شش ماهه، دو مکان شاهد ۱۰ و رفیعی ۱۷ 
برای ساخت سوله مدیریت بحران انتخاب کردیم که 

همه شروط لازم برای احداث را دارا هستند. 
ضیغمی با بیان اینکه محــدوده منطقه از نظر وجود 

ســوله مدیریت بحران در مشــهد رکورددار است، 
افزود: در کل شــهر مشــهد با حدود ۴ میلیون نفر 
جمعیت، تنها ۱۴ سوله مدیریت بحران ساخته شده 
است که با احتساب ۲ پروژه جدید، ۴ سوله فقط در 
منطقه۱۰ است که این در نوع خودش بی نظیر است. 
 در منطقه یک هنوز ســوله مدیریت 

ً
در حالی که مثلا

بحرانی ساخته نشده اســت که  در زمان وقوع زلزله 
احتمالی به طور قطع به مشکل خواهند خورد. ما در 
حوزه جذب اعتبار ســاخت، عقد قرارداد و معرفی 

زمین در بین دیگر مناطق اول هستیم. 
کارشــناس مســئول مدیریــت بحران شــهرداری 
منطقه۱۰ در ادامه به جزئیات ایــن پروژه پرداخت 
و گفت: عملیات اجرایی ســاخت ۲ سوله مدیریت 
بحران در منطقه چیــزی نزدیک به ۱۵میلیارد تومان 
هزینه دارد و براســاس برنامه ریزی های انجام شده 

۱۴ ماه دیگر به بهره برداری خواهد رسید. 
کید بر اینکه سوله های مدیریت  ضیغمی در پایان و با تأ
بحران برای یک محله ارزش افزوده است، خاطرنشان 
کــرد: کاربری ســوله مدیریت بحران تا قبــل از وقوع 
احتمالی زلزله یا هر بحران دیگری ورزشی و آموزشی 
خواهد بود. این یعنی که خانواده هایی که در اطراف این 
مکان زندگی می کنند از نظر فضای ورزشی و فرهنگی 
هیچ مشکلی نخواهند داشت و با صرف کمترین هزینه 
و زمان ممکن به یک ســالن ورزشی دسترسی خواهند 

داشت و می توانند با خیال راحت ورزش کنند. 

ویژه ای روی این مســئله دارند. نکته جالبی که درباره این 
واحدهای صنفی وجود دارد این اســت که صاحبان آن ها 
بــدون اجبار و تهدید اتــاق اصناف یا اداره بهداشــت و به 

صورت خودجوش مسائل بهداشتی را رعایت می کنند.
کید بر اینکه تشــویق  نماینده جوانــان محله ایثارگران با تأ
مغازه دارانی کــه در وضعیت کنونی بهداشــت را رعایت 
می کنند، باعث می شــود از ادامه این روند خسته نشوند، 
خاطرنشان کرد: رعایت مسائل و قراردادهای بهداشتی از 
سوی اصناف مسئله بسیار مهمی است چون همان طور که 
گفتم مردم برای رفع نیازهای روزمره شان چاره ای جز مراجعه 
به آن ها ندارند و نباید در این ماجرا جانشان به خطر بیفتد؛ 
این تشــویق و تقدیر هرچند کوچک هم به صاحب صنف 
انگیزه می دهد که رعایت بهداشــت را تا زمان پایان کرونا 
 

ِ
ادامه دهد و خسته نشود. ضمن اینکه مردم هم با دیدن لوح
تقدیری که از سوی شهرداری و شورای اجتماعی محله به 
مغازه دار داده شــده است، خیالشان راحت می شود که این 
واحد صنفی حداقل های بهداشــتی را رعایت می کند و با 

جانشان بازی نمی کند. 
گفتنی اســت مراســم اهدای لوح تقدیر بــه صاحبان این 
صنوف با حضور رئیس اداره فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
منطقه۱۰، معاون آموزش و پرورش ناحیه۶مشهد و اعضای 

شورای اجتماعی محله ایثارگران برگزار شد. 

بیش از ۴۰۰ بسته معیشتی در قالب طرح همدلی و محله به محله مهر میان 
خانواده های آسیب دیده از ویروس کرونا توزیع شد.

به گزارش شهرآرا محله، حسین کریمی، رئیس اداره فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
منطقه، در این باره گفت: با کمک خیران و اعضای شورای اجتماعی محله استاد یوسفی 

حدود ۳۰۰ بسته تهیه و میان نیازمندان توزیع شد. همچنین شورای اجتماعی محله 
فرهنگیان هم در قالب این طرح حدود ۲۰۰ بسته آماده کردند که به دست خانواده های 
آسیب دیده رسید. وی افزود: از ابتدای ماه رمضان تا پایان ماه  ۴مرحله غذای گرم هم 

میان خانواده های شناسایی شده توزیع شده است. 

اعضاى شوراى اجتماعى محله ايثارگران از اصناف فعال در پيشگيرى از كرونا تقدير كردند

تشويق به جاى تنبيه!
عمليات اجرايى ساخت دو سوله مديريت بحرانِ جديدِ منطقه آغاز شد

نزديك به استانداردهاى جهانى!

کاملان
دبیر شهرآرا محله
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محــلات منطقــه مــا : رازى، اســتاد يوســفى   
وليعصر(عج)، شاهد، لشــكر، فرهنگيان اماميه، رسالت 

حجاب، ايثارگران، امام هادى(ع) ، خاتم الانبياء (ص)

چرا در منطقه نگارخانه 
نداریم؟

گـل دفتــــر
كـه  نمى دانـد  هيچ كـس  مى گوينـد   
دسـت روزگار انسـان را از كجا به كجا 
مى رسـاند. مهـم ايـن اسـت كـه آدم 
عاقبت به خيـر شـود و بعـد از عمـرى 
نيـروى  و  شـد  سـفيد  مويـش  كـه 
جوانـى اش از دسـت رفـت، احسـاس 
نكنـد كـه زندگـى اش را بيهـوده سـر 
كرده اسـت. آدم بايد احسـاس كند منشـأ اثر بوده اسـت، 
چنان كـه دنيـا بعد از او بـا دنياى قبـل از او تفاوتى هرچند 
سـال هاى  سـراقى نوغانى  حسـين  باشـد.  داشـته  كوتـاه 
كودكـى و جوانـى اش را در اطـراف حـرم و نزديـك بـازار 

روایت زندگی حسین سراقی نوغانی 
بازمانده  هنری که در خاستگاه خود مظلوم است

عشقى كه سنگ را نرم كرد!

الهام ظریفیان 
خبرنگار  شهرآرا محله

 حســین نوغانی اصالتا اهل نوغان مشهد است: «پاتوق بچگی هایم در 
تکیه علی اکبری ها در نوغان مشــهد بود. پدر خدابیامرزم همیشــه در 
همان محدوده حرم خانه می خرید. نبــش کوچه آب میرزا، در خیابان 
شاه رضای اسبق و آزادی سابق و بهجت فعلی مغازه رنگ و ابزار داشت.» 
دوره ابتدایی را در دبستان ریاضی پشــت آرامگاه نادری نزدیک مهدیه 
مرحوم عابدزاده آغاز کرد و بعد هم به دبســتان شفق در چهارباغ رفت و 
بعد به دبیرستان نصرت الملک ملکی در چهارراه زرینه رفت که بعدها 
شد دبیرستان آقامصطفی خمینی. بعد از آن به سربازی رفت. در دوران 
سربازی جزو نیروهای گارد بود که به جنگ ظفار هم اعزام شد. در دوران 
سربازی دوستی داشت که پدرش از هنرمندان اصفهانی و مادرش هم 
از هنرمندان شــیرازی بود. تحت تأثیر خانواده هنرمند دوســتش او هم 
طراحی ســنتی را یاد گرفت تا اینکه وقتی به مشهد برگشت، جذب هنر 
حکاکی روی سنگ شد: «گاهی می رفتم کوهسنگی مشهد کارهایی را 
که روی سنگ انجام شده بود، نگاه می کردم. زیبایی کارهای سنگ مرا 
علاقه مند کرد و کار را شروع کردم. اولین استادی که داشتم، بیشتر یک 
استاد منفی بود. بالای سرش ایستاده بودم و کارهایش را نگاه می کردم. 
مرا نهی کرد و گفت نگاه نکن! همان باعث شد که خودم کار را یاد بگیرم. 
من حتی ابزار کار را ندیده بودم. ســنگی تهیه کردم، یک پیچ گوشــتی 
یسی  برداشتم، نوکش را تیز کردم و شروع به کار کردم. چون به خوش نو
علاقه داشــتم، اولین کاری که انجام دادم، کلمــه طیبه «لا اله الا ا...» 
بود. به تدریج خودم ابزار ساختم. خیلی از ابزارهایی را که الان دارم و با 
آن ها کار می کنم، خیلی  از استادکارها ندارند. ۶ماه در مشهد کار کردم 
که آوازه ام پیچید. همان اســتاد یک روز به مغازه ام آمد و گفت شنیده ام 

کارهای شما متفاوت است!»
بعد از مدتی احساس کرد که دیگر طرح هایش راضی اش نمی کنند. یک 
تغییر اساســی به کارهایش داد و تابلوهای سنگی را برای اولین بار ابداع 
یســی حرم امام رضا(ع) گرفته  کرد. این ایده را از کاشــی های خوش نو
بــود. کم کم که آوازه اش پیچیــد، میراث فرهنگی او را شــناخت و برای 
نمایشگاه ها دعوتش کردند. کم کم نمایشگاه رفتن هایش آن قدر زیاد شد 
که دیگر به مغازه داری نمی رسید. مغازه پدری را تحویل خواهر و برادرها 
داد و وقتش را برای نمایشــگاه ها گذاشت: «گاهی می شد که در یک ماه 
به ۳نمایشــگاه می رفتم. تاکنون به حدود ۴۰۰نمایشگاه داخل کشور و 
۱۴۰نمایشگاه خارج از کشور رفته ام. مقام های زیادی هم کسب کرده ام. 
چند سال قبل به عنوان هنرمند برتر قرآنی معرفی شدم. یک مدت با اداره 
ارشــاد به عنوان دبیر کارگروه هنرهای قرآنی برای سامان دهی نمایشگاه 
قرآن مشــهد فعالیت کردم. اولین نفری که کار هنری در نمایشگاه قرآن 
عرضه کرد، مــن بودم و با این کار پای هنرمندان را به این نمایشــگاه باز 
کردم. هنرهای قرآنی هم جزوی از حوزه های پیرامونی قرآن است. البته 
الان به نمایشگاه قرآن مشــهد که بروید، به جای هنرهای قرآنی، مانتو و 

روسری و جوراب می بینید!»
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نوغانی می گوید: عوامل زیادی به هنر لطمه زده اند که یکی از آن ها نبود فضای مناسب برای 
عرضه هنر است. ما در منطقه ۱۰ اصلا نگارخانه نداریم. بارها در شورا پیشنهاد داده ام که 
نگارخانه درست کنید یا حداقل فرهنگ سراها را به نحوی درست کنید که ظرفیت تبدیل به 

نگارخانه شدن را هم داشته باشد، ولی متأسفانه کاری نشده است. 

آن چيزى كه من را به هنر 
منحصربه فرد  و  زيبايى  كشاند،  سنگ 
بودن كارهاى سنگ در آن زمان بودند. 
و  مى شد  انجام  مستقيم  طراحى ها 

استادها به ندرت كپى مى كردند

سـاكن  روزهـا  ايـن  و  گذرانـده  قديـم  سـنگ تراش هاى 
در  كـه  حـالا  نمى دانـم  اسـت.  قاسـم آباد شـده  منطقـه 
ابتـداى دهـه هفتـم زندگـى اش قـرار دارد و جـزو آخرين 
بازمانده هـاى اسـتادان هنر حكاكى روى سـنگ محسـوب 
مى شـود، چـه احساسـى دارد دربـاره اينكـه زندگـى اش 
چقـدر منشـأ اثـر بـوده اسـت، امـا بـا او كـه گفت وگـو 
مى كـردم، مى گفـت: احسـاس مى كنـم كسـى كـه بتواند 
كارم را در سـطح خـودم ادامـه بدهـد، نيسـت. مقلد طرح 
را مى توانـد تقليـد كنـد، ولـى هيچ وقـت نمى توانـد ذهن 
شـما را تقليـد كنـد. ذهـن هركـس ماننـد اثر انگشـتش 

اسـت. منحصربه فـرد 

روایت زندگی حسین سراقی نوغانی 
بازمانده  هنری که در خاستگاه خود مظلوم است

عشقى كه سنگ را نرم كرد!

ین بازماندگان هنرمندان حکاکی روی سنگ هستید؟ شما جزو آخر
متأسفانه کسانی که به آن ها آموزش دادم، جذب بازار نشدند. وسواسی داشتم که کسانی 
که عاشق این کار هستند بیایند. اگر می دیدم که طرف انگیزه و عشق کافی به این هنر را دارد، 
برایش وقت می گذاشتم که هنرم را حفظ کند و بهتر کند. اگر آن زمان کسی به من آموزش 
می داد، با علاقه ای که داشتم، خیلی بیشتر از این می توانستم پیشرفت کنم. هرچه بلدم را 
خودم بارها تجربه کردم تا به آن رسیدم. بارها یک اثر را تولید کردم و بعد آن را شکسته ام. 
به هرکسی نمی  توانم اعتماد کنم که این تجربه هایی که به سختی و به مرور زمان به دست 
آوردم را یاد بدهم. مثلا یاد گرفتم که هر قلم را روی هر سنگی با چه زاویه ای در دست بگیرم. 
اوایل قلم در دستم سر می خورد و دستم را زخمی می کرد. هنوز آثار آن هست. چون بعضی 
قسمت های سنگ رگه های سختی دارد. استادکارهای الان هنوز خیلی هایشان نمی دانند 
قلم را چطور دستشان بگیرند. تمام این ها را با تجربه به دست آوردم و اگر بخواهم منتقلشان 
کنم، دوست دارم کسی باشد که آن را حفظ کند و یک چیزی هم به آن اضافه کند، نه اینکه 
تکنیکی را یاد بگیرد و آن را بازاری کند. من کم هنرجو قبول می کنم. ضمن اینکه هنرجو 
محل درآمد نیست. هنرجو عابربانک نیست که زندگی را تأمین کند. بعضی ها به دنبال 
کسب درآمدند، ولی معمولا آموزش زندگی را تأمین نمی کند، مگر اینکه با دید اقتصادی 
نگاه کنیم. من به هنرجوهایم تکنیک یاد دادم که چطور از ابزار استفاده کنند و بعد ذهنیات 

خودشان را اجرا کنند. جسارت داشته باشند.
ید، شما را نگران نمی کند که هنرتان   این وسواسی که در انتخاب هنرجو دار

به سمت انقراض پیش برود؟
شــده دیگر. من الان ۶۱ســال دارم. چقدر توانایــی کار دارم؟ همیــن الان هم چون 
نمایشــگاه های داخلی به سمت بخش خصوصی رفته است، شــرکت در آن برای من 
مقرون به صرفه نیست. نمایشگاهی که سطح مخاطب را در آن پایین آورده اند و مخاطب 
هم به دنبال جنس ارزان است و من ناچارم همان هاون و سرمه دان بازاری را ببرم که بتوانم 
ارتزاق کنم. کار هنری ام را نمی توانم عرضه کنم. اگر بخواهم در نگارخانه عرضه کنم، باید 
کلی برایش هزینه کنم. هنرمند تاجر نیست. تمام وقت و هنرش را می گذارد که یک اثر خلق 
کند. وقتی به وجود آمد، متولیان هنری هستند که باید فضای عرضه آن را فراهم کنند، ولی 

متأسفانه این متولیان آن قدر درگیر مشکلات خودشان هستند که از هنر یادشان می رود.
 می توان گفت که سنگ تراشی هنر خاص مشهد است؟

تنها هنری است که خاستگاه آن در مشهد و در مشهد مانده است. خاستگاه مس در اصفهان 
و کرمان است، ولی به طبس هم که بروید قلم زنی مس می کنند. حتی به روستاها هم آمده، 
ولی سنگ انحصارا برای مشهد مانده است. یکی از دلایلش این است که ماده اولیه آن با این 
کیفیت فقط در مشهد وجود دارد و اینکه استادانش هم اینجا بوده اند. دلیل سوم این است 
که آموزش فراگیری نداشته است که به هنرجویان شهرهای دیگر آموزش بدهند و آن ها 
بروند شهرهای خودشان آن را دنبال کنند. می توانند سنگ را ببرند، ولی باید نحوه کار را هم 
یاد داشته باشند. یک نفر باید بنشیند این ها را بررسی کند. من چند سال است که دارم روی 
کتابی در این موضوع کار می کنم. با ده پانزده نفر از استادان این رشته مصاحبه گرفته ام که 
دیگر نیستند و به رحمت خدا رفته اند. هیچ جا هم ثبت نشده است که این استادان در زمینه 
قلم زنی سنگ آدم های متبحری بوده اند. نه اطلاعاتشان و نه خاطراتشان هیچ جا ثبت نشده 
است. از کارهای قدیم دیگر عکسی نمانده است. الان چه چیزی را می خواهند به عنوان 
هنر سنگ مشهد نشان بدهند؟ چند سال پیش من را به عنوان هنرمند به سالن اجلاس سران 
بردند که تقدیر کنند. در نقشه ایران به جای عنوان مشهد، نماد سنگ گذاشته بودند. ولی الان 
چی؟ ما حتی یک موزه سنگ از کارهای استادان قدیم و جدید نداریم. چند وقت پیش برای 

یکی از مجموعه های میراث فرهنگی کاری انجام دادم، الان آن کار غیب شده است! ما هنوز 
یک موزه هنرهای معاصر در شهرمان با این همه هنرمند نداریم. شاید هنرمندان ما از تهران 
هم بیشتر باشند. خیلی از هنرمندانی که تهران کار می کنند هم اصالتا مشهدی هستند. به 
خود من بارها گفته اند بیا تهران کار کن، ولی من به این شهر عادت کرده ام. هروقت دلم 
می گیرد، می روم کوچه های عیدگاه و بافت قدیمی را دور می زنم. ما با این ها بزرگ شده ایم.

 ولی خود مشهدی ها از این هنر فقط هرکاره را می شناسند!
متأســفانه بله. چون کاربردی  بوده و توی زندگی شان بیشتر آمده است، بیشتر همین را 
می شناسند. از طرفی تعداد هنرمندان این هنر و تعداد فروشگاه هایی که این آثار را ارائه 
می کردند هم به مرور زمان کم شده است. مثلا در کوهسنگی مغازه یکی از استادکارهای 
قدیمی بود که نسل اندر نسل در کار این هنر بودند. به تازگی رفتم آنجا و دیدم دوسه کار سنگ 
بیشتر ندارد، بقیه همه اش شده پلی استر. می گویم: چرا پلی استر می آوری؟ می گوید: من 
این ها را با چک شش ماهه می گیرم. تا آن زمان چند دست دیگر جنس می آورم و می فروشم. 
چون تنوع رنگ دارد، برای مردم جذابیت دارد و قیمتش هم مناسب تر است. حالا برای 
سنگ، باید به ســنگ تراش پول را جلوتر بدهم و معلوم نیست که کار را دیر بدهد یا زود 
بدهد، بی کیفیت بدهد یا باکیفیت. به قلم زن هم باید اجرت بدهم که آن را آماده کند. بعد 
تازه بگذارم توی مغازه ام که مخاطب بیاید بپسندد یا نه. وقتی هم که کیفیت پایین باشد، 
قطعا مردم نمی پسندند. پول می دهند دیگر. قدیمی ها می گفتند: «پول است، جان نیست 
که آسان توان داد!» مردم جانشان را آسان می دهند، ولی پول را نه... (می خندد). پس خیلی 
مهم است که کار هنر کیفیت داشته باشد. وقتی کیفیت نداشت، می شود صنعت و تجارت 

و خواه ناخواه بازارش را از دست می دهد.
 چطور می شود این هنر را احیا کرد؟

چندسال پیش نمایشــگاهی در ایام نوروز در منطقه۸ برگزار شد که خودم مدیر اجرایی 
آن بودم. ۱۰هنرمند درجه یک در رشته های مختلف تذهیب، نگارگری، خوش نویسی، 
نقاشی قهوه خانه ای، معرق و منبت، سنگ، تابلوفرش و... را جمع کردم و به کمک آن ها 
آموزش رایگان حضوری به مردم دادیم. مردم برای اولین بار یک نمایشگاه متفاوت دیدند. 
نمایشــگاهی نبود که بیایند چیزی بخرند. بعضی ها هرروز می آمدند. غرفه های این 
نمایشگاه روزانه بین ۸۰ تا ۸۰۰نفر بازدید داشتند. بعضی غرفه ها از همین طریق برای 
رشته های خودشان هنرجو جذب می کردند. اولین نمایشگاه تخصصی آموزش هنر 
رایگان بود. بارها این ایده را با مسئولان مطرح کردم، ولی خیلی اهمیتی به آن ندادند. من از 
شهرداری برای هنرمندان آن نمایشگاه حق الزحمه گرفتم. خوب حمایت کردند. هنرمند 

راضی بود. مخاطب هم راضی بود، چون آمد چیزی را رایگان یاد گرفت.
 پس برای احیای این هنر مسئولان باید پیش قدم شوند؟

من ۴۶سال است که تجربه کار هنری دارم. هنرهای مختلفی را یاد گرفته ام؛ معرق و منبت، 
قلم زنی مس و مشبک، طراحی سنتی، خوش نویسی. همه این هنرها را با هم تلفیق و روی 
سنگ اجرا کردم. یکی از رازهای موفقیتم این بود که سعی کردم توانایی ام را در هنرهای 
مختلف تجمیع کنم و بیاورم روی سنگ آن ها را اجرا کنم. اگر بخواهند این هنر ماندگار 

شود، با این تجربه ای که من دارم، دیگر نباید وقتم را برای 
هنرجو بگذارم. باید ۱۰نفر علاقه مند به من معرفی کنند 
و من ۱۰  استاد تحویل بدهم. ۱۰نفر که بتوانند آموزش 
بدهند، وگرنه با این روش که من یک نفر را آموزش بدهم که 
آن یک نفر جذب بازار بشود یا نه، اتفاق خاصی نمی افتد، 
ولی می توانم اســتادهایی تربیت کنم کــه آن ها بتوانند 
آموزش بدهند. اگر من ۱۰نفر را آموزش بدهم و این ۱۰نفر 
هرکدام ۱۰نفر دیگر را آموزش بدهند، ۱۰۰نفر آموزش 
می بینند. سفال هم جزو صنایع دستی است و هم جزو 
هنرهای تجسمی محسوب می شود، ولی سنگ مظلوم 

جزو هیچ کدام نیست. هنری با این قدمت در مشهد داریم، ولی یک کتاب جامع درباره آن 
در هیچ کدام از کتابخانه های مشهد پیدا نمی شود. برای منبت که خاستگاه آن ملایر است، 
برای قلم زنی که خاستگاه آن اصفهان است، برای سفال که خاستگاه آن همدان و سمنان 
است، کلی کتاب در میراث فرهنگی هست،اما  درباره استادان این کار، سبک کار و کارهای 
قدیمی، هیچ چیزی نیست. ما حتی یک موزه سنگ در مشهد نداریم. حتی در آرامگاه نادر 

کارهای سنگ با قدمت نداریم. هنر سنگ در مشهد که خاستگاه آن است مظلوم است.
 کتابی که شروع کردید، به کجا رسیده است؟

وقت نمی کنم روی آن کار کنم. من الان برای اینکه اقتصاد خانواده ام بچرخد، تابلوی 
فیروزه درست می کنم، ولی این هنر نیست، قالب زنی است. اگر آن هم نباشد، مجبورم 
کار دیگری انجام بدهم تا خرج خانواده ام را دربیاورم، ولی نباید این طور باشــد. من 
می گویم این عدالت نیست. عدالت این است که هرکسی سر جای خودش باشد. الان 
زمانی نیســت که من برای ارتزاقم کار کنم. زمان آن است که تعدادی را آموزش بدهم 
که باز آن ها این هنر را به نفرات دیگر منتقل کنند. مواد اولیه این کار هنوز در اختیارمان 
هست. این کوه ها از بین نرفته اند. این سنگ وجود دارد، ولی هنرمندانش دیگر نیستند. 
استادان قدیمش نیستند. گاهی به مســئولان می گویم استادان و هنرمندانی که الان 
هستند، گنج های روی زمین هستند. این ها را قبل از اینکه توی دل خاک بروند، دریابید. 
وقتی یک هنر کاملا از بین رفت، چطور می خواهید آن را احیا کنید؟ با چه سلیقه ای، با 
چه فرهنگی، با چه هویتی، با چه دیدگاهی و با چه تکنیکی می خواهید این هنر را احیا 
کنید؟ شاید بعضی هنرها این قابلیت را داشته باشند که بتوان آن ها را احیا کرد، ولی بعضی 
هنرها را نمی شود. بعضی سبک ها را دیگر نمی شود احیا کرد. من الان در برداشتن زمینه، 

سبک خودم را دارم. هیچ دستگاهی قادر نیست این کار را انجام بدهد. اگر این سبک را 
به کسی آموزش ندهم، با خودم از بین می رود.

ید که اجرا نکرده اید؟  چه طرح های دیگری در ذهنتان دار
یک کار درباره شاهنامه است که مدت زیادی است ذهنم را مشغول کرده است، ولی هنوز 
فرصت نکرده ام روی آن کار کنم. یک کار هم درباره احادیث رضوی اســت. در ذهنم 
طرح هایشان را آماده کرده ام، ولی زندگی من را راحت نمی گذارد. خانه ام تا مزایده هم رفت 
که از نظر روحی خیلی رویم فشار آورد. به خصوص حالا که توقعم از خودم بالا رفته است.

کار سنگ تراشی سخت است؟
نه. اصلا سخت نیست. قدیم که دستگاه سنگ تراشی نبود، چطور کار می کردند؟ 

اتفاقا کیفیت کارها بیشتر بود. هیچ چیز غیرممکنی در این عالم وجود ندارد.
 خوش نویسی کارهایتان را خودتان انجام می دهید؟

بیشترشان را، ولی باز هم در بعضی زمینه ها از کارهای استادان خوب استفاده می کنم. 
چون هنر من چیز دیگری است.

 بعد از ۴۶ســال کار کردن حس می کنید که ســنگ توی دست هایتان نرم 
شده است؟

این حس را زمانی داشــتم که با تمام وجود عاشق این کار شدم. همان موقع سنگ را 
نرم کردم. تجربیاتم که اضافه شــد، توانایی ام بیشتر شد. اگر کسی به چیزی اشتیاق 
داشته باشد، حتی بدون استاد هم می تواند انجام دهد. استاد یک راهنماست و کمک 

می کند که مسیر را سریع تر بروی.
 پس سختی هایتان چه بود؟

مسائل اقتصادی. زندگی هنرمند افت و خیز زیاد دارد. هنرمند خیلی وقت ها بازار 
مناســب برای عرضه پیدا نمی کند. خیلی از هنرمندان در فشــار اقتصادی مجبور 

می شوند تبدیل به واسطه بازاری شوند.
 شما هیچ وقت مجبور نشدید این کار را بکنید؟

نه. هرچند گاهی خانــواده ام اعتراض کرده اند، ولی این بهایی اســت که به خاطر 
عشقم پرداخته ام.

 مگر چه چیزی در کار سنگ دیدید که باعث شد این همه سختی را به جان بخرید؟
آن چیزی که من را به هنر سنگ کشاند، زیبایی و منحصربه فرد بودن کارهای سنگ در آن زمان 
بودند. طراحی ها مستقیم انجام می شد و استادها به ندرت کپی می کردند. الان کپی در هنر 
باب شده است. زمانی بعضی مسئولان وقت میراث فرهنگی و صنایع دستی می گفتند تیراژ 
کار را بالا ببر. کار را به روز کن و صنعتی اش کن، ولی نمی شود هنر را صنعتی کرد. زمانی که 
هنر صنعتی شود، کم می آورد و کیفیت پایین می آید. همین باعث شد روی بیشتر کارهایی 
که در کوهسنگی ارائه می شــود، مانند قندان، شکلات خوری، جای دستمال کاغذی، 
حتی قلیان سنگی، یک طرح کار شود. چون رویش فکر نمی کنند. بیشترین زمانی که یک 
اثر هنری وقت می برد، همان فکر اولیه اســت. اجرا وقت زیادی نمی برد. بیشترین زمان 
صرف طراحی می شود. هر حجمی طرح خودش را می طلبد. وقتی روی استکان و قندان 
و قلیان همه یک طرح باشد، برایتان یک نواخت می شود و 

جذابیتش را از دست می دهد.
 حالا از راهی که رفته اید پشیمان هستید؟

نه. لحظاتی داشته ام که با هیچ چیزی حاضر نیستم آن ها را 
عوض کنم. اولین باری که توانستم تابلوسنگ را اجرا کنم، 
مانند بچه ای که دفعه اول برایــش دوچرخه می خرند، 
شادی می کردم. این حس را بعد از هر کار جدیدی دارم. 
من بدون وضو به سنگ دســت نمی زنم. چون معتقدم 
هدیه اربابمان امام رضا(ع) است. شاید اگر آن سفارش 
را به این سنگ نمی کردند، این هنر فراموش می شد. ولی 
توصیه ایشان باعث شد این هنر رواج بیشتری پیدا کند. این سنگ اوایل به عنوان حوضچه 
آب و سنگ آب استفاده می شد. چون به مرور زمان سخت تر می شود و ترکیبات آهن آن نیز 
خوراکی است. آهن آن اکسید نمی شود، ولی جذب آهن ربا می شود. یعنی ویژگی های 

خاص خودش را دارد و پشتوانه مذهبی و انرژی مثبت هم دارد.
 هنر سنگ آن قدر قابلیت دارد که مانند هرکاره به عنوان سوغات مشهد روی آن 

کار شود؟
بله. تا حدودی هم به عنوان سوغات جا افتاده است، ولی بازار اطراف حرم الان فقط مختص 
به چی شده است؟ زعفران، نبات، زرشک، مهر و سجاده. برای هنرمندی مانند من این 

فرصت مهیا نیست که کارم را عرضه کنم.
 این فضا قبلا بود.

بله. بازار سنگ تراش ها در خیابان شیرازی نزدیک حرم خودش یک مجموعه بی نظیر 
گردشگری بود. آن در چوبی هشــت متری اش، آن پله های سنگی، داخل خود بازار که 
۲طبقه بود.  الان کجاست؟ آن بازار را چه کار کردند؟ بازار مدینه الرضا را ساختند. یک 
بخش از هویت و تاریخ را فقط به دلیل مسائل اقتصادی خراب کردند، درحالی که همان 
بازار می توانست در بحث گردشــگری درآمدزایی خوبی داشته باشد. می توانستند به 
هنرمندان کمک کنند تا محصولاتی تولید کنند که برای زائر مناسب باشد. مثلا مشکلی 
که گردشگر خارجی دارد، در بسته بندی و حمل ونقل است. وزن برای آن ها خیلی مهم 
است. ما یک مسئله را همیشه فراموش می کنیم. می گویند چرا کارهای ما جهانی نشده 
است و صادرات نداریم. ما برای جهانی شدن اول باید بومی شویم. من اگر سبک اروپایی 

را تقلید کنم، آن اروپایی را جذب نمی  کند. 
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محــلات منطقــه مــا : رازى، اســتاد يوســفى   
وليعصر(عج)، شاهد، لشــكر، فرهنگيان اماميه، رسالت 

حجاب، ايثارگران، امام هادى(ع) ، خاتم الانبياء (ص)

اجرای رأی قلع بنا

 در معدود نقشه هایی که از دهه ۲۰ و ۳۰ مشهد به جا مانده 
اســت، هیچ اثری از محدوده غربی مشــهد که امروز به نام 
قاسم آباد شناخته می شود وجود ندارد و انتهای مشهد فلکه 
دروازه قوچان یا همان میدان توحید امروزی اســت. در این 
سال ها تنها در نقشه ای که فردی انگلیسی در سال ۱۳۳۸ از 
مشهد برداشته است، غرب مشــهد برای اولین بار به شکلی 
 رسمی وارد نقشه های شــهر مشهد می شود . البته در 

ً
تقریبا

آن نقشــه نامی از قاســم آباد وجود ندارد و تنها زمین های کشــاورزی روستای یوسفیه 
و امامیه و قلعه این روســتا که امــروز بخش هایی از آن در میدان نمایشــگاه باقی مانده 

است، مشخص شده است. 
یا سال ۱۳۴۸ اســت که نام قاسم آباد به نقشه های  آن طور که شواهد نشــان می دهد گو
مشهد راه پیدا می کند. در نقشه ای که در این سال منتشر شده است، محدوده ای کوچک 
از غرب مشــهد، یعنی درست وســط زمین های کشــاورزی و جایی که امروز خیابان 
بت به مهندس خازنی و طرح  یوسفیه است، قاسم آباد نامیده شده اســت. بعد از این نو
تفصیلی معروفش می رســد. در  دهه۵۰ که بافت قدیم مشهد دیگر جایی برای زندگی 
نداشــت، مهندس محمدرضا خازنی پس از چند ســال مطالعه غرب مشهد را بهترین 
نقطه برای گسترش شهر دانســت. در نقشه هایی که از آن سال باقی مانده است، خازنی 

همه محدوده غرب مشــهد را به نام قاسم آباد شناخته و نام گذاری کرده است.
البته نام قاسم آباد خیلی قبل تر از نقشه های دهه۴۰ و ۵۰ در برخی از سفرنامه ها و متون 
تاریخی آمده است. ناصرالدین شــاه قاجار در سفر دومش به مشهد وقتی که قصد رفتن 
یسد که نامِ  به ییلاقات طرقبه و شــاندیز داشــته اســت، گذرش به اینجا می افتد و می نو
اینجا قاســم آباد اســت. ادوارد ادنوان، خبرنگار ایرلندی، هم که حدود ۹۰سال پیش 
سفری به مشهد داشته است به همین نام اشاره می  کند. قدیمی های این منطقه هم پشت 
یند که اینجا از  در پشت و بیش از ۶۰-۵۰ سال اســت که اینجا زندگی می کنند، می گو
همان ابتدا قاســم آباد بوده است. اما مهندس قاســم خالدی روایت متفاوت و دیگری 

از نام گذاری اینجا دارد.
در دهه۳۰ اوضاع آب مشهد چندان مساعد نبوده است و شهر با مشکل کم آبی دست و 
پنجه نرم می کرده اســت. گروهی از متخصصان شرکتی به نام "دکتر کوروش" به مشهد 
می آیند تا ببینند چطور می شــود به این وضعیت خاتمه داد. آخر به این نتیجه می رســند 

که در مناطقی از مشهد چاه بزنند تا آب شــهر تأمین شود. نوغان، رضاشهر و قاسم آباد 
که به اذعان مهندس خالدی هنوز نامی نداشته است برای کندن چاه انتخاب می شوند. 
ید: «مهندس ها گفتند «آب قاسم آباد، هم بهتر است و هم بیشتر» عده ای  خالدی می گو
متخصص با همکاری تعدادی از بچه های سازمان آب، ١٤حلقه چاه عمیق در قاسم آباد 
حفر کردند. کار که تمام شــد، سید جلال تهرانی، اســتاندار وقت را برای بازدید بردم. 
رفتیم وســط بیابان ها و مدام از این تپــه بالا می رفتیم و از آن تپــه می آمدیم پایین. یادم 
هســت گفت: «مهندس من را کجا می بری؟» خلاصه به محل چاه ها رســیدیم. چند 
نفر از مهندس هایی که زیر نظر من کار می کردند، موتورهای چاه را روشن کردند و آب 
فواره زد بالا. اســتاندار خیلی خوشــش آمد. بعد رو کرد به دو کدخدایی که یک گوشه 
ایستاده بودند و اسم روســتاهای اطراف را پرسید. آن ها هم اســم هایی گفتند که الان 
خاطرم نیســت. اســتاندار رو کرد به من و گفت: «آقای مهندس! اسمت چیه؟» گفتم: 
«قاســم». بعد رو کرد به جمعیت و گفت: «اسم اینجا را بگذارید قاسم آباد» الان محل 

همان چاه ها در شریعتی ٧۳ است.»

مشــخص نیســت که روایت مهندس خالدی از نام گذاری قاســم آباد درست است یا 
روایت قدیمی های اینجا، متون تاریخی یا نقشه ها. 

استاندار رو 
به من کرد و 
گفت: «آقای 
مهندس! اسمت 
چیه؟» گفتم: 
«قاسم». بعد رو 
کرد به جمعیت 
و گفت: اسم 
اینجا را بگذارید 
قاسم آباد

هم محلی

کاملان

نام گذاری غرب مشهد به روایت رئیس اداره آب مشهد در دهه۴۰

اينجا به نام من است!
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بخش عمده ای از دعواها و درگیری ها در آپارتمان ها بر سر مشاعات و به ویژه پارکینگ 
است. این اتفاق درحالی می افتد که قانون تملک آپارتمان ها سیر تا پیاز این مسئله را روشن 
کرده و هیچ جای ابهامی باقی نگذاشته است. اما از آنجا که بسیاری از آپارتمان نشین ها یک 
بار هم این قانون را نخوانده اند، همیشه برسر پارکینگ و دیگر مشاعات باهم درگیر هستند 
و معلوم نیست که این جنگ و جدال ها تا کی قرار است ادامه پیدا کند و کی می خواهد 

به پایان برسد.

رئیس اداره نظارت بر ساخت و ساز شهرداری  از اجرای یک رأی قلع بنا در بولوار توس این 
منطقه خبر داد.به گزارش شهرآرامحله، ابراهیم احمدیان با بیان اینکه این ملک در خیابان 
توس و بدون دریافت مجوزهای لازم از شهرداری ساخته شده بود، گفت: ساختمان 
مذکور علاوه بر اینکه هیچ گونه پروانه ای از شهرداری برای ساخت نداشت، به محلی 

برای بزهکاری و آسیب های اجتماعی تبدیل شده بود که با توجه به شکایت های مردم و 
رأی کمیسیون ماده صد تخریب شد.رئیس اداره نظارت بر ساخت وساز شهرداری افزود: 
شهروندان قبل از هرگونه خرید ملک استعلام های لازم را از شهرداری دریافت کنند که 

ساختمان پروانه ساخت و پایان کار دریافت کرده باشد. 

یکی از اولین و بدیهی ترین مشکلاتی که درباره پارکینگ به 
وجود می آید و  جــر و بحث در آپارتمان ها را کلید می زند، 
پارک کردن در محلی اســت که اصلا به عنوان پارکینگ در 
اسناد ســاختمان مشخص نشده اســت و جزو فضاهای 
مشــاعی اســت که نباید در آن خودرو پارک کرد. حسن 
رضائیان، مدیر یکی از آپارتمان های خیابان های هاشمی 
مهنه، به مــا می گوید: امروز هر خانه ای را که نگاه می کنی 
حداقل دوتا ماشــین دارد. در حالی کــه در آپارتمان های 
معمولی فقط یک جای پــارک به هر واحد اختصاص داده 
شده است. ولی هیچ کس به حق خودش قانع نیست. فکر 
می کنند مثلا فضای مشــاع حیاط برای پارک کردن ماشین 
اســت. بی توجه به حق بقیه همسایه ها در فضاهای مشاع 
پارک می کنند و ارزشی برای حق دیگران قائل نیستند. یکی 
از دعواهای همیشــگی ما در ســاختمان بحث و جدل بر 
سر همین ماجراســت که همچنان ادامه دارد و قرار نیست 

تمام شود.
خیلی ها هم در آپارتمان ها مدت هاست که در حال دست 
و پنجه نرم کردن با مشــکل پارک کردن بدون اجازه مالک 
هستند. یعنی اینکه یک نفر از ساکنان همیشه جای پارکشان 
را اشغال کرده است. محمد رضا خانی، ساکن آپارتمانی در 
ید: من یک نفر واقعا نمی دانم  خیابان شاهد است، می گو
که با چه زبانی به همسایه مان بفهمانم که  نباید در هرجای 
خالی پارک کند. این همســایه ما یا خودش جای پارک ما 
را اشغال می کند یا اینکه هر وقت برایشان میهمان می آید، 
می بینیم که در پارکینگ ما پارک کرده اند. البته وقتی هم به 
یم نه ایشان!  این قصه اعتراض می کنیم ما بدهکار می شو

تعییــن جای پارک بــرای هر واحد مســکونی هم یکی از 
مســائلی اســت که در بیشــتر اوقات محل مناقشه میان 
مالکان آپارتمان هاســت و بحث برســر اینکــه چرا فلان 
واحد مسکونی پارکینگ بهتری نصیبش شده و یکی دیگر 
جای بهتر و بی مزاحمت تر همیشــه بوده و هست. مهران 
نایبی می گوید: در اسناد ساختمان ما جای پارک مشخص 
نشده اســت. آن هایی که زودتر آمده اند با هم توافق کردند 
و جای پارک بهتر را برای خودشــان برداشته اند و هرچه که 

مانده، سهم بقیه شده اســت. حتی مشاعات را هم به اسم 
پارکینگ بین هم تقسیم کرده اند. این برخلاف قانون است 
و باید همه مالــکان در حضور نماینده ثبــت پارکینگ را 

تقسیم کنند.
محمود یزدی زاده، کارشــناس حقوق و شــهروند محله 
ید:  پارک در محل های مشــاع ساختمان  حجاب، می گو
که قرار نیســت به عنوان پارکینگ اســتفاده شود، خلاف 
ید که پارک در  قانون است. قانون تملک آپارتمان ها می گو
مشاعات ساختمان ها تخلف است و در صورتی که مالکی 
به این کار اقدام کند و حاضر به تخلیه نشود، حق شکایت 

برای دیگر مالکان محفوظ است. 
یزدی زاده ادامه می دهد: معضل پارک بدون اجازه مالک هم 
از آنجا که بسیار شایع است، در قانون برای آن راه حل هایی 
پیش بینی شــده اســت. پارک بدون اجــازه در پارکینگ 
همســایه، به نوعی خلاف قانون اســت و با اقامه دعوا از 
ســوی مالک، فرد متصرف باید اجاره مدت تصرف که با 
نظر کارشناس دادگستری تعیین می شود، به مالک بپردازد.  
اگر شخصی در پارکینگ همســایه بدون اجازه او، ماشین 
خود را پارک کند و با درخواســت مالک، حاضر به ترک آن 
نشود، جرمش تصرف عدوانی است و مجازات آن می تواند 
از جزای نقدی تا حبس و رفع تصرف و مطالبه خســارات 

وارده به مالک باشد.
این کارشــناس حقوقی درباره تعیین جــای پارکی که در 
سند اشــاره ای به آن نشده اســت هم توافق همه مالکان را 
ید: بر اساس ماده  شرط تعیین جای پارک می داند و می گو
۱۰ قانون مدنی، اگر توافق بر ســر پارکینگ طبق نظر همه 
ســاکنان انجام شــود، منع قانونی وجود ندارد. اما روند 
شــماره گذاری پارکینگ و واحدهای ســاختمان از سوی 
مأمور و نماینده سازمان ثبت انجام می شود. به این صورت 
که از آخرین طبقه کار پلاک گذاری آغاز می شود و سپس از 

اولین طبقه واگذاری پارکینگ انجام می شود.
مالکان با توافق نمی توانند بر ســر تملک پارکینگ یا فضای 
خاصی به عنوان پارکینگ تصمیم بگیرند، بلکه فقط می توانند 

درباره اینکه کدام پارکینگ را بردارند، توافق کنند. 

در محـــله

آی خبــــر

ریز و درشت مشکلات پارکینگ در آپارتمان ها

مزاحمت ممنوع!

کاملان

 بتول گندمی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و احمد نوروزی، رئیس کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری 
و مشارکت های شورای شهر مشــهد، از  پروژه های عمرانی منطقه ۱۰ سامان دهی کال زرکش، احداث 

مجموعه خدمات خودرویی آسکوپارس و تعریض بزرگراه آزادی بازدید کردند.
بتول گندمی در حاشــیه این بازدیدها با بیان اینکه یکی از مسائل مهم مشــهد که باید به آن رسیدگی شود؛ 
ورودی های شهر اســت، اظهار کرد: یکی از این ورودی ها، ورودی محور قوچان و بزرگراه آزادی است که 

عملیات تعریض و سامان دهی و زیباسازی آن از مدت ها قبل شروع شده است.
وی افزود: مصوبه شــورای قبل، درباره عوارض ورود به محدوده را در این دوره هم تمدید و تا پایان سال ۹۸  

برای آن مهلت تعیین کردیم تا  روند اجرای پروژه سرعت بیشتری بگیرد.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شــورای شهر مشهد با اشــاره به اجرای مرحله به مرحله عملیات تعریض 
بزرگراه آزادی، گفت: بخشــی از مراحل پروژه تکمیل شده و بخشــی نیز دچار مسائل و مشکلاتی است که 
بخشــی از آن به موقوفه ملامحمد برمی گردد؛ بخشی از این اراضی در یکی از اضلاع پروژه واقع شده است 

که باید عقب نشینی کنند.
گندمی با اشاره به توافق شهرداری منطقه با مدیریت این موقوفه برای حل و فصل این مشکل تصریح کرد: ما 
در جلسه ای سابقه توافق های بین شهرداری و این موقوفه را بررسی کردیم. اختلاف نظرهایی وجود دارد که 

در جلسه های آینده پیگیری می شوند.
کیدات ما تعیین تکلیف این پروژه است تا هرچه زودتر بتوان پروژه تعریض بزرگراه آزادی را پیگیری  یکی از تأ

کنیم.
گندمی هم چنین با اشــاره به محدوده بودجه ۱۷ میلیارد تومانی که برای بهسازی کال زرکش اختصاص داده 
شده است، خاطر نشان کرد: در بودجه سال ۹۹ شــهرداری، ۱۷ میلیاردتومان برای دیواره سازی و بهسازی 
کال زرکش به منطقه ۱۰  اختصاص دادیم تا مســائل و مشکلات بهداشتی و اجتماعی این محدوده که مورد 

گلایه شهروندان بود، برطرف شود.
وی تصریح کرد: زمان پیش بینی شــده برای اجرا و تکمیل این پروژه ۲۰ ماه است ولی امیدواریم که منطقه 
مراحل اجرا را با سرعت بیشتری به پایان برساند؛ البته کال زرکش در ادامه مسیر در مناطق دیگر معارضاتی 

دارد که باید زودتر برطرف شود.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر مشهد افزود: بخشی از اراضی که در مجاورت این کال است، 
می تواند با طراحی فضاهای سبز و زیباسازی، هم زمان محیط مناسب تری برای ساکنان محدوده ایجاد کند.
گندمی در پایان و با اشاره به بازدید از عملیات ساخت مجتمع خدمات خودرویی آسکوپارس، گفت: پروژه 
پیشرفت خوبی داشته است و امیدواریم با بهره برداری به موقع از آن، ظرفیت خوبی در شهر مشهد، به ویژه 

در ورودی شهر، در حوزه ارائه خدمات خودرویی ایجاد شود. 

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر مشهد
 در بازدید از منطقه ۱۰ بیان کرد

عمليات بهسازى كال زركش
 زودتر به اتمام مى رسد 
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محــلات منطقــه مــا : رازى، اســتاد يوســفى   
وليعصر(عج)، شاهد، لشــكر، فرهنگيان اماميه، رسالت 

حجاب، ايثارگران، امام هادى(ع) ، خاتم الانبياء (ص)

صاحب امتیاز: شهرداری مشهد  
مدیر مسئول شهرآرا: سید هادی فیاضی
سردبیر شهرآرا محله: رضا سلیمان نوری

دبیر شهرآرا محله منطقه۱۰: محمد کاملان    
تلفن شهرآرامحله منطقه۱۰:  ۳۵۲۵۵۷۴۳                                                                                                                            

تلفن دفتر مركزی: ۳۷۲۸۸۸۸۱-۵ 
تلفن روابط عمومی: ۳۷۲۴۳۱۱۰ 

نمابر:  ۳۷۲۳۸۳۱۰ 
شماره پیامک:۳۰۰۰۷۲۸۹ 

دفتر مرکزی روزنامه شهرآرا:  میدان شهدا
 نبش دانشگاه یک 

دفتر منطقه۱۰: قاسم آباد ، اندیشه ۶۸، چهارراه 
اول سمت چپ، بوستان نیلوفر آبی 

mahalle10@ shahrara.ir :پست الکترونیک
@ShahraraMahaleh  :کانال شهرآرا محله

دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از:  
shahraranews.ir

مردمک

برگزاری
 نماز عید فطر در 
خیابان اندیشه

رئیس اداره فضای سبز شهرداری منطقه۱۰ از 
آغازعملیات بهسازی و بازپیرایی بوستان شب بو در 

محله رازی خبر داد.

پروژه پیاده روسازی خیابان آیت  ا... مشکینی در 
یالی اجرایی  محله ایثارگران با اعتبار ۳ میلیارد ر

می شود.

گروه های ضدعفونی اداره خدمات شهری شهرداری 
منطقه روزانه  ۱ تا ۶ بار همه اماکن عمومی منطقه را 

ضدعفونی می کنند. 

فعاليت هاى بهداشتى خدمات شهرى پياده روسازى در مشكينى بازپيرايى بوستان شب بو
منطقه

چراغ خراب و تصادف
غلامى:  چراغ راهنمایی و رانندگی حجاب۸۷ 
بیشتر از یک هفته است که خراب شده است. 
لحظه  هر  و  است  پرتردد  خیلی  چهارراه  این 

امکان تصادف  وجود دارد. 

خاكى در قاسم آباد
 رحمتى: چرا انتهای حجاب شرقی۵ تا امروز 

آسفالت نشده است.

به گزارش شهرآرامحله، سید محمود حسینی دشت بیاض،  
رئیس اداره خدمات شهری شهرداری منطقه، با اشاره به 
فعالیت گروه های ضدعفونی از روز اول شیوع کرونا گفت: 
از ابتدای شیوع کرونا در کشور و قرمز شدن وضعیت شهر 
مشهد ضدعفونی و گندزدایی همه اماکن عمومی در برنامه 
اداره خدمات شهری و گروه های ضدعفونی ما قرارگرفت و 
این کار تا امروز به صورت مستمر و بدون توقف ادامه داشته 
با بیان  است.رئیس اداره خدمات شهری شهرداری منطقه 
اینکه در این عملیات غیر از مکان های متعلق به شهرداری، 
اماکن عمومی هم ضدعفونی می شوند، خاطرنشان کرد:  ۸۰ 
چشمه سرویس بهداشتی عمومی،۱۵۰ ایستگاه اتوبوس، ۶ 
پل هوایی، تمامی خودروهای جمع آوری زباله و پسماند، 
۱۱۰۰لیتری،  مخازن  و  زباله  ثابت  سطل   ۱۰۰۰ حدود 
۴مسجد، ۲کلانتری، ۷مرکز درمانی و بیمارستان، ۵ مرکز 
خرید و ۸اداره در منطقه ۱۰ با صرف ۱۸۰ لیتر مواد در ۱تا 

۶نوبت ضدعفونی و گندزدایی می شود.

آخرین خبر

این ســتون به حرف مردم و پیامهای ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان میتوانند 
مشــکلات محله خــود را با شــماره تماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

دریافتی

و   خبر  این  اعلام  با  منطقه۱۰،  شهردار  حافظ،  احمد 
پیاده روها  مستمر  و  مداوم  بهسازی  اهمیت  بر  تأکید 
گفت: پیاده روها جزو مهم ترین فضاهای شهری هستند که 
باید به صورت مداوم بهسازی شوند تا سلامت عابران پیاده 
تضمین شود. پروژه پیاده روسازی خیابان مشکینی در محله 
ایثارگران که جزو درخواست های همیشگی شهروندان از 
ما بوده است به همین دلیل و در قالب طرح محله ما در 
حال انجام است.حافظ در ادامه خاطرنشان کرد: این پروژه  
در  اعتباری  آن  برای  و  دارد  طول  ۲۵۰۰مترمربع   

ً
تقریبا

حدود۳۰۰میلیون تومان پیش بینی شده است که امیدواریم 
طبق زمان بندی که ما برای این پروژه درنظر گرفتیم، به اتمام 
برسد و در اختیار شهروندان قرار بگیرد.شهردار منطقه۱۰ با 
اشاره به تعبیه وسایل پارکی و مبلمان شهری تصریح کرد: در 
طولِ  مسیر  پیاده رویِ خیابان آیت ا... مشکینی مبلمان های 
شهری برای استراحت شهروندان و وسایل پارکی برای تفریح 

کودکان نیز تعبیه خواهد شد. 

بن بست خادم الشريعه
است  وقت  خیلی  شهرداری  يزدى زاده: 
خریده  را  خادم الشریعه  انتهای  املاک  که 
برای  کاری  هیچ  هنوز  اما  کرده،  تخریب  و 

بازگشایی این خیابان انجام نشده است.

اداره   رئیس  حسنی،  احمد  شهرآرامحله،  گزارش  به 
این  اینکه  بیان  با  منطقه۱۰،  شهرداری  سبز  فضای 
پارک از بوستان های قدیمی منطقه است و به بازپیرایی 
مهم ترین  از  یکی  شب بو  بوستان  گفت:  دارد،  نیاز 
پارک های منطقه در محله رازی است که در این سال ها 
به دلیل فرسوده شدن برخی از تجهیزات و امکانات به 
بازسازی نیاز داشت که این امر به تازگی در حال انجام 
است.وی با اشاره به جزئیات این پروژه و اقدامات انجام 
شده، افزود: کل  بازپیرایی و بهسازی بوستان شب بو در 
مساحتی به اندازه پانصد مترمربع اجرایی می شود و در 
این پروژه  بستر کاشت برای گیاهان جدید آماده می شود. 
خاکبرداری، حذف ریشه های سطحی، کاشت و تکمیل 
مورد  گیاهی  پوشش  دهی  فرم  و  گیاهی، هرس  پوشش 
نیاز، برداشت چمن های تخریب شده و کاشت دوباره 
و  آبیاری  تأسیسات  هم چنین  شد.  خواهد  انجام  آن ها 

پارکی فرسوده تعمیر و تعویض می شوند.

سگ هاى ولگرد
که  می کنیم  خواهش  شهرداری  از  رضاپور:  
آزادی  بزرگراه  ولگرد  به حال سگ های  فکری 

بکند. آرامش و آسایش را از ما گرفته اند.


